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سال بیست ویکم      شماره ۴۸۳۸

و  امنیت ملی  سخنگوی کمیســیون 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
بــا بیان اینکــه باید آژانــس بین المللی 
انــرژی اتمــی رویکرد فنی غیرسیاســی 
و رو بــه جلویی را دربــاره فعالیت های 
صلح آمیز هســته ای اتخــاذ کند، گفت: 
همکاری بین ایران و آژانس در چارچوب 
پادمانی جاری است؛ بنابراین حل وفصل 
دو مکان باقی مانــده در ایران با رویکرد 
فنی ممکن اســت. ابوالفضل عمویی در 
گفت وگــو با ایســنا در واکنش به ادعای 
گروســی، مدیــرکل آژانــس بین المللی 
انرژی اتمی، در گزارش ســالانه آژانس 
دربــاره مســائل پادمانــی ایــران گفت: 
جمهــوری اســلامی ایــران بــا پذیرش 
معاهده عدم اشاعه هسته ای یا ان پی تی 
الزام خودش را نشــان داده که از انرژی 
هسته ای استفاده صلح آمیز می کند، این 
معاهــده با امضای یــک توافق نامه بین 
ایران و آژانس یعنی پادمان روند نظارت 
از جمهــوری  آژانــس  بازرســی های  و 
اسلامی ایران را روشن می کند. او اضافه 
کرد: ازآنجایی که ما به ماهیت صلح آمیز 
بودن برنامه هسته ای خودمان اطمینان 
داریم، نگرانی از روند رسیدگی و بازرسی 
نداریــم، امــا در رونــد همکاری هــای 
گذشــته ما یک اشــکال وجود داشــت. 
ما بیشــترین حجم بازرســی و نظارت از 
برنامه هســته ای  مان را پذیرفتیم که این 
حجم از نظــارت درباره دیگر کشــورها 
رخ نمی دهد. انتظار داشــتیم دبیرخانه 
بــرای اعلام  آژانــس گام هــای مؤثری 
ماهیت صلح آمیز بودن برنامه هسته ای 
ایران بــردارد امــا متأســفانه در برخی 
مراحل با شــیطنت بعضــی از مخالفان 
ازجملــه  ایــران  اســلامی  جمهــوری 
مداخلات رژیم صهیونیســتی ســؤالاتی 
درباره برنامه هســته ای ایــران به وجود 

آمد.
ملی  امنیت  کمیســیون  ســخنگوی 
و سیاســت خارجــی مجلس شــورای 
اســلامی اضافه کرد: درباره چهار مکان 
در ایران مســائلی مطرح شد که در این 
موضوع با دو روند مواجه شــدیم؛ نکته 
اول اینکه ما به عنوان جمهوری اسلامی 
ایران هیچ مشــکلی با بازرســی نداریم 
اما حرف مان این اســت که باید بازرسی 
منتج بــه نتیجه شــود، بازرســی برای 
بازرســی هدف ما نیســت. انتظار داریم 
اگر بازرســی انجام می شــود و نتایج به 
دســت می آید، به صورت شــفاف اعلام 
شود که برنامه هسته ای ایران صلح آمیز 
اســت. عمویی ادامه داد: ما درعین حال 
رونــد همکاری های خودمــان را انجام 
دادیم. اکنــون مباحــث باقی مانده بین 
ایــران و آژانس به دو مــکان تقلیل پیدا 
کرده که سابق بر این درباره چهار مکان 
بود. او با اشــاره به ســفر اخیر گروسی 
بــه ایــران تصریح کــرد: در ســفر اخیر 
گروســی به تهــران یک بیانیه مشــترک 
بین ســازمان انرژی اتمی کشــورمان و 
آژانــس بین المللی انــرژی اتمی امضا 
شد که براســاس آن طرفین درباره شیوه 
حل وفصل مســائل باقی مانده درباره دو 
مکان گفت وگو خواهند کرد. ســخنگوی 
امنیــت ملــی و سیاســت  کمیســیون 
خارجی مجلس شــورای اسلامی تأکید 
کرد: انتظار مــی رود آژانس رویکرد فنی 
غیرسیاســی و رو به جلو اتخاذ کند. اگر 
این رویکرد باشــد، همان طور که درباره 
دو موضوع دیگر ســؤالاتی وجود ندارد، 
درباره دو موضوع باقی مانده نیز سؤالات 
آژانــس حل وفصــل می شــود؛ بنابراین 
همکاری بین ایران و آژانس در چارچوب 
پادمان جاری اســت. او خاطرنشان کرد: 
با  باقی مانــده  حل وفصــل مکان هــای 
رویکرد فنی ممکن است کمااینکه اکنون 
نیز گفت وگوها بین کارشناســان طرفین 
جریــان دارد. عمویــی در جمع بنــدی 
یادآور شــد: آژانس باید گزارشــی صادر 
کند که براســاس آن ماهیــت صلح آمیز 
برنامه هســته ای ایران را بعد از سال ها 
نظــارت جمع بنــدی کند؛ مــا اطلاعات 
فراهــم می کنیــم و امکان نظــارت به 
آژانس می دهیم، انتظار داریم ســریع تر 
این گزارش آماده شــود. او در پایان بیان 
کرد: درباره ســؤالاتی که آژانس داشته، 
قبــلا مربوط به چهار مــکان بوده و الان 
به دو مکان تقلیل پیدا کرده اســت. فکر 
می کنیم با یــک رویکرد همکاری جویانه 

این دو مکان هم قابل حل وفصل است.

شرق: ســیدابراهیم رئیســی و الهام علی اف صبح دیــروز با حضور در محل 
احداث سد مشــترک «قیز قلعه سی» در نقطه صفر مرزی و بر روی رودخانه 
ارس، با افتتاح این پروژه، از بخش های مختلف این ســد دیدن کردند و با توضیحات 
دست اندرکاران اجرای این پروژه از جزئیات احداث و مزایای بهره برداری از آن مطلع 
شدند. مدتی است که آرامش نسبی در روابط ایران و جمهوری آذربایجان برقرار شده 
که نتیجه تنش زدایی با یک سری تماس و دیدارهای دیپلماتیک میان دو کشور بوده که 
بعد از بحران های خاص قفقاز جنوبی و البته ماجرای بسته شدن سفارت آذربایجان در 
ماجرای حمله مسلحانه به این سفارت شدت گرفته بود و دورنمای روشنی از بهبود 
روابط وجود نداشت اما درنهایت دیروز دیپلماسی بر بحران همسایگان ارس فائق آمد 
و شــاهد فصل جدیدی از روابط میان دو کشــور همسایه بودیم که رؤسای دولت دو 
کشــور آن را رقــم زدند. توافق نامــه همکاری مشــترک در زمینه ادامه ســاخت و 
بهره برداری مشترک از سدها و نیروگاه های خداآفرین و قیز قلعه سی حدود ۹ سال قبل 
امضا شد و در سال ۱۳۹۵ در مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید و امروز شاهد 
افزایش ذخیره ســازی ســد خداآفرین و اتمام ســد قیز قلعه ســی هســتیم. پس از 
بهره برداری از سد قیزقلعه سی حجم آب ذخیره شده در سد خداآفرین که در بالادست 
ســد قیز قلعه سی قرار دارد، از طریق کانال و شــبکه پایاب به دشت های آذربایجان 
شــرقی، اردبیل و جمهوری آذربایجان به میزان دو میلیارد مترمکعب در سال تزریق 
می شود و زمینه توسعه بخش های گردشگری، کشــاورزی و نیز تولید انرژی برقابی 
فراهم خواهد شــد. تأمین آب شــبکه خداآفرین، تأمین برق به میزان ۲۷۰ گیگاوات 
ســاعت در ســال و تنظیم آب ســالانه به میزان دو میلیارد مترمکعب برای ایران و 
جمهوری آذربایجان ازجمله اهداف ســاخت سد قیز قلعه سی به شمار می رود. این 
ســومین سد مشترک مرزی ایران و آذربایجان است که مهندسان ایرانی سدیادشده را 
ساخته اند. سیدابراهیم رئیسی در مراسم بهره برداری از سد مشترک قیز قلعه سی بر 
روی رودخانه مرزی ارس ارتباط دو کشور را فراتر از رابطه همسایگی دانست و تصریح 
کرد: ارتباط ما با کشــور دوست، برادر و همسایه به تعبیر رهبر انقلاب، فراتر از رابطه 
همســایگی و یک رابطه خویشاوندی اســت و این رابطه و پیوند، ارتباط مستحکمی 
است که ریشه در باورهای دو ملت و کشور دارد و تاریخ و تمدن و پیشینه تاریخی ما 
را بــه هــم پیوند می دهد. او افزود: این رابطه قبلی و قلبی بین دو کشــور و دو ملت 
ناگسستنی است و به هیچ عنوان رابطه دو ملت ایران و آذربایجان گسسته نخواهد شد. 
رئیس دولت سیزدهم تأمین دو میلیارد مترمکعب آب شرب و کشاورزی، تأمین ۲۷۰ 
گیگاوات برق در چهار نیروگاه و اشتغال زایی برای ۴۰ هزار نفر را ازجمله ویژگی های 
طرح مشترک سد قیز قلعه سی میان دو کشور ایران و جمهوری آذربایجان برشمرد و 
افزود: این طرح که نماد توســعه در منطقه و نشانه عزم و اراده دو کشور و دو ملت 
برای گســترش همکاری  است، موجب ایجاد امید میان مردم عزیز ایران و جمهوری 

آذربایجان و ناامیدی دشمنان دو ملت و دو کشور خواهد شد.

ایران از اولین کشورهایی بود که اعلام کرد قره باغ متعلق به آذربایجان است
رئیســی با تأکید بر اینکه آماده صدور خدمات فنی و مهندســی به کشور دوست و 
برادرمان آذربایجان و کشــورهای دیگر هســتیم، اذعان کرد: به حاکمیت و تمامیت 
ارضی آذربایجان عقیده داریم و شاید جزء اولین کشورهایی بودیم که اعلام کردیم این 
منطقه متعلق به آذربایجان است. صریح هم اعلام کردیم، هم رهبر فرزانه انقلاب 
فرمودند، هم مســئولان جمهوری اســلامی ایران اعلام کردند. آمادگی داریم برای 
ســاخت منطقه قره باغ از توانمندی های فنی-مهندســی جمهوری اسلامی در این 
منطقه استفاده شود. رئیس کابینه سیزدهم تصریح کرد: ساخت کریدور ارس یا جاده 
راهبردی و اساسی کلاله - آق بند به طول ۱۰۴ کیلومتر باید با اراده ایرانی-آذربایجانی 
انجام شود. این پروژه در شش جبهه کاری با قوت دنبال می شود و شاید بتوانیم کار را 
زودتر از زمان مقرر که ۳۶ ماه است، به بهره برداری برسانیم که در راستای منافع دو 

کشور و دو ملت بوده و جاده ای مهم و راهبردی در منطقه است.

 مرز ایران و آذربایجان مرز امید و فرصت است
آیت االله رئیسی بیان کرد: معتقدیم نه تنها همکاری بین دو کشور بلکه همکاری های 
منطقه ای و فرامنطقه ای در ســازمان هایی را که هر دو کشور عضو آن هستند، باید 
صمیمانه ادامه دهیم. مسئله فلسطین مسئله اول جهان اسلام است و تردید نداریم 
که ملت ایران و آذربایجان همواره درباره حمایت از مردم فلســطین و غزه و درباره 
نفرت از رژیم صهیونیستی تردید ندارند. او افزود: همکاری دو کشور و همسایگی باید 
به همکاری منطقه ای و بین المللی منجر شود و این اراده مسئولان دو کشور است. 
ممکن اســت برخی از پیوند ایران و آذربایجان خرسند نباشند اما آنچه برای ما مهم 
اســت، منافع دو ملت و دو کشور است. او خاطرنشــان کرد: دشمنان نمی خواهند 
پیشــرفت آذربایجان و ایران اســلامی را ببینند اما ما معتقدیم که هر پیشــرفتی در 
آذربایجان پیشــرفت ماست و هر ناامنی در مرزهای دو کشور، خسارتش برای هر دو 
کشور خواهد بود. معتقدیم که مرزها را به جای اینکه نقطه نگرانی باشد، به مرز امید 
و فرصت برای توسعه اقتصادی و تجاری بدل خواهیم کرد. رئیسی که برای حضور 
در این مراســم صبح امروز وارد فرودگاه تبریز شــده بود، پیش از حضور در مراســم 
افتتاح این ســد، از پروژه پل ترانزیتی جاده ای - ریلی ارس به عنوان بخشی از کریدور 
شرق-غرب که کلاله در شهرســتان جلفای آذربایجان شرقی را به کلاله جمهوری 
آذربایجان متصل می کنــد، بازدید کرد. الهام علــی اف، رئیس جمهوری آذربایجان 
نیز در آیین افتتاح ســد قیز قلعه سی با تأکید بر اینکه امروز روابط ایران و آذربایجان 
جایگاه ویژه ای دارد و با قدردانی از مهندســان کشــورمان که در احداث این نیروگاه 
مشارکت داشــته اند، بیان کرد: برای ساخت این پروژه ها از ظرفیت های بزرگی بهره 
گرفته شده است چراکه اجرای چنین پروژه  ای نیاز به تجربه بالایی داشت. او دوستی 
و روابط بین ایران و آذربایجان را دارای سابقه تاریخی دانست و تصریح کرد: اجرای 
این پروژه نشــان دهنده دوستی دو کشور است و امروز تمام دنیا شاهد دوستی میان 
ایران و آذربایجان هستند. مردم ما در یک منطقه می زیسته اند و مراودات دو کشور در 

عالی ترین سطح قرار داشته است.

مرز میان ایران و آذربایجان، مرز دوستی و برادری است
علی اف ادامه داد: اولین بار اســت که رؤســای دو کشور در مرزی دیدار می کنند که 
نشان می دهد مرز میان ایران و آذربایجان، مرز دوستی و برادری است. او گفت: امروز 
با آیت االله رئیسی درباره مسائل بسیار مهمی مذاکره کردیم و اطمینان حاصل کردیم 
که دیدگاه های ما به ویژه در مســائل منطقه  ای و بین المللی مشــترک است و ما در 
چارچوب تمام سازمان های بین المللی از یکدیگر حمایت می کنیم. الهام علی اف با 
اشاره به پروژه های مشترک بین ایران و جمهوری آذربایجان که در حوزه حمل ونقل 
در حال اجرائی شــدن است، اذعان کرد: کریدور شــمال-جنوب برای منطقه بسیار 
مهم اســت و با ایجاد زیرساخت های راه آهن در ایران این کریدور به حیاتی ترین رگ 
حمل ونقل دنیا بدل خواهد شد. رئیس جمهور آذربایجان با اشاره به رشد ۵۰ درصدی 
حمل ونقل بین دو کشــور در سال گذشــته، افزود: پس از افتتاح راه آهن، این میزان 
بیش از پیش افزایش خواهد یافت. او ادامه داد: امروز پل جدید آق  بند نیز بهره برداری 
خواهد شــد که بخشی از کریدور شمال-جنوب اســت و جمهوری آذربایجان را به 
نخجوان متصل می کند. رئیس جمهوری آذربایجان توسعه روابط میان دو کشور را 
مثبت ارزیابی و تصریح کرد: از رئیس جمهوری ایران دعوت می کنم در کنفرانســی 
که در ماه نوامبر در باکو برگزار خواهد شد، شرکت کند. این پنجمین ملاقات رؤسای 
جمهوری ایران و آذربایجان است و این اولین ملاقاتی است که در نقطه مرزی انجام 
می شود. ملاقات رؤســای جمهوری ایران و آذربایجان برای دنیا و منطقه پیام دارد. 

هیچ کس نمی تواند بین دو کشور سوءتفاهم و تفرقه ایجاد کند.

 نگرانی از ســلامتی رئیس جمهوری و هیئت همراه، 
ادامـه  از 
صفحه

اول

علــی اف رئیس جمهــور آذربایجــان را بــه واکنش 
واداشت. او نوشــت: «امروز پس از دیدار دوستانه با 
ابراهیم رئیســی رئیس جمهوری اسلامی ایران، خبر 
فرود اضطــراری بالگرد حامل هیئت عالی ایرانی موجب نگرانی 
شــدید شــد. دعای ما از خداوند متعال با رئیس جمهور ابراهیم 
رئیســی و هیئت همراه وی است. جمهوری آذربایجان به عنوان 
کشــوری همســایه، دوســت و برادر آماده ارائه انواع حمایت ها 
می باشــد». «شارل میشل» رئیس شــورای اروپا نیز در واکنش به 
گزارش ها درباره سانحه برای بالگرد حامل «سیدابراهیم رئیسی» 
رئیس جمهور ایران گفت که اتحادیه اروپا از نزدیک این وضعیت 
را رصد می کند. در سلسله واکنش ها به حادثه؛ سخنگوی وزارت 
امــور خارجه آمریــکا اعلام کرد کــه ایالات متحــده «از نزدیک 
گزارش ها مربوط به فرود ســخت بالگرد حامل رئیس جمهور و 
وزیر خارجه ایران را دنبال می کند». کاخ ســفید هم اعلام کرد که 
«رئیس جمهور آمریکا در جریان گزارش ها درباره سانحه بروزیافته 

برای بالگرد حامل رئیس جمهور ایران قرار گرفته است».
حتی اســکای نیوز عربی مدعی شد: «جو بایدن رئیس جمهور 
آمریکا با قطع تعطیلات خود به کاخ سفید بازگشت تا گزارش های 

فوری درباره حادثه بالگرد رئیسی را دریافت کند».
در این بین السودانی نخست وزیر عراق با ابراز نگرانی از حادثه 
گفت به وزارت کشور، هلال احمر عراق و سایر مقامات ذی صلاح 
دستور می دهد تا توانایی های موجود در اختیار جمهوری اسلامی 
ایران را برای کمک به جست وجوی هواپیمای رئیس جمهور ایران 

که در شمال ایران ناپدید شده است، ارائه دهند.
آصف علی زرداری؛ رئیس جمهور پاکســتان هــم گفت: «از 
اخبار پیرامــون حادثه هلیکوپتــر حامل رئیس جمهــور ایران و 
وزیــر امور خارجه این کشــور نگران هســتیم». «محمد شــهباز 
شریف» نخست وزیر پاکســتان نیز با ابراز نگرانی از حادثه بالگرد 
رئیس جمهوری اســلامی ایران و همراهــان وی، گفت که دعا و 

آرزوهای ما برای رئیسی و همه ملت ایران است.
ارمنســتان هــم حادثه بالگرد بــرای رئیس جمهــور ایران را 
شوکه کننده خواند. وزارت خارجه ارمنستان هم اعلام کرد که «این 
کشور از اخبار منتشــره از ایران شوکه شده است». این وزارتخانه 
افزود: فکــر و دعاهای ما با رئیس جمهور رئیســی، وزیر خارجه 
امیرعبداللهیان و دیگرانی است که حضور آنها در بالگرد گزارش 
شده اســت. ایروان تأکید کرد: «درحالی که عملیات نجات ادامه 
دارد، ارمنستان به عنوان یک همسایه دوست و نزدیک ایران آماده 
ارائه تمام حمایت های لازم اســت». وزارت خارجه عربستان هم 
اعلام کرد «این کشــور با نگرانی شــدید آنچه را که در رســانه ها 
درخصوص بالگرد حامل رئیس جمهور ایران و هیئت همراه منتشر 
شده است دنبال می کند». ریاض در ادامه تأکید کرد «عربستان بر 
حمایت خود از جمهوری اســلامی ایران در این شرایط سخت و 
همچنین آمادگی برای ارائه هر گونه کمک مورد نیاز ایران، تأکید 
می کنــد». وزارت امــور خارجه ترکیه هم اعلام کــرد: «تحولات 
درخصوص سقوط بالگرد حامل رئیس جمهور ایران را با نگرانی 
دنبال می کنیــم، امیدواریم رئیس جمهور ایران و همراهانشــان 

سلامت باشند». شبکه ۱۳ اســرائیل هم در گزارشی تأمل برانگیز، 
هرگونه ارتباط با حادثه بالگرد حامل رئیسی با اسرائیل را رد کرد. 
ســخنگوی وزارت خارجه قطر هم در واکنش به ســانحه بالگرد 
رئیس جمهور اعلام کرد: «کشــور قطر آماده هرگونه حمایت در 
جســت وجوی هواپیمای رئیس جمهور ایران اســت». اردوغان 
رئیس جمهــور ترکیه هم در پیامی گفت: «از اینکه رئیس جمهور 
ایران، برادرم ابراهیم رئیســی و هیئت همراهش دچار ســانحه 
هلیکوپتر شدند، بسیار متأسفیم. مایلم اعلام کنم که ما به عنوان 
همســایه این حادثه را از نزدیک و در تماس و هماهنگی کامل با 
مقامــات ایرانی دنبال می کنیم و آماده ارائه هرگونه حمایت لازم 
هستیم. اینجانب از طرف ملتم بهترین آرزوهای خود را برای مردم 
و دولت همسایه، دوست و برادر ایران می رسانم و امیدوارم هر چه 
زودتر خبرهای خوشــی از رئیس جمهور و هیئت همراه دریافت 
کنم».  در نهایت با تاریک شــدن هوا، خبرنگار اعزامی صداوسیما 
به منطقه گفت: «جســت وجو ادامه دارد اما هوا تاریک شــده و 
باران نیز می بارد. عملیات امداد و نجات ســخت است. بارندگی 
باعث شــده جاده های منتهی به محل احتمالی حادثه گل  آلود و 
صعب العبور شود. امکان رفتن به محل احتمالی حادثه با خودرو 
نیســت». این اخبار در حالی منتشــر می شد که خبرگزاری تسنیم 

از شناسایی محل فرود سخت هلیکوپتر رئیس دولت خبر داد.
رئیس اتاق عملیات هلال احمر هم به صداوسیما گفت: «چهار 
تیم به مختصاتی که سازمان هوا و فضا از محل وقوع حادثه داده 
است، نزدیک شــده اند اما به  دلیل وضعیت آب و هوا و مسیر به 
سختی کارشــان پیش می رود». در میان اخبار حضور امدادگران 
مشــخص شــد که ســه نفر از وزرا نیز به منطقه اعزام شده اند و 
تســنیم با تأیید این خبر نوشــت: «وزرای نفت، راه و شهرسازی  و 
نیرو هم اکنون در محل سانحه برای بالگرد رئیس جمهور حضور 
دارند و وزیر کشور نیز پس از حضور در تبریز بلافاصله جلسه ستاد 

مدیریت بحران را تشکیل داده و پیگیر امور هستند.
علیرغم سردی هوا، بارش باران و صعب العبور بودن منطقه، 
جســت وجوی تیم مردمــی و امدادی با قــدرت ادامه پیدا کرد و 
گفته شــد چهار تیم امدادی در مختصات احتمالی ســانحه در 
حال جست وجو هســتند». فرمانده سپاه عاشــورا هم در خبری 
گفت: «گردان های امام علی، امام حســین و بسیجیان حوزه های 
شــهری و روستایی از چهار شهرســتان ورزقان، اهر، تبریز و جلفا 
به منطقه اعزام شده اند». با شــروع تاریکی و افزایش نگرانی ها، 
خبری مبنی بر تعطیلی خطبه خوانی در حرم رضوی منتشــر شد 
که رئیس مرکز ارتباطات آستان قدس با تکذیب آن گفت: «مراسم 
شــب ولادت امام رضا علیه السلام با محوریت توسل و دعا برای 
رئیس جمهور محترم و همراهانشان در حرم مطهر رضوی ادامه 
دارد، خطبه شــب ولادت نیز در حال و هــوای دعا و طلب دفع 
بلا برگزار شــد». همچنین در حرم رضوی هم زمان با برپایی نماز 
جماعت برای ســلامت رئیس جمهور و همراهانش دســت به 
دعا برداشــته و آیه شریف «أمََّنْ یجِیبُ الْمُضْطَرَّ إِذا دَعاهُ وَیکشِفُ 
ــوءَ» را یک صدا تلاوت کردند. همچنین قرائت دعای توســل  السُّ
در کلاس تفسیر سیدحســن خمینی برای سلامتی رئیس جمهور 
و همراهانش انجام شــد. در ادامه مراســم های شب میلاد امام 

رضا(ع)،حضرت آیت االله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی 
دیشــب، در دیدار جمعی از خانواده های ســپاهیان پاسدار که به 
مناســبت شب میلاد امام هشتم برگزار شــد، با ابراز تأثر از حادثه 
نگران کننده برای رئیس جمهور محترم و همراهان ایشان گفتند: 
«امیدواریــم خداوند متعــال رئیس جمهور محتــرم و مغتنم و 
همراهان ایشــان را به آغوش ملت برگرداند. همه برای سلامت 
این جمع خدمتگزار دعا کنند. ملت ایران نگران و دلواپس نباشند، 

هیچ اختلالی در کار کشور به وجود نمی آید».
بــا ادامه تلاش امدادگــران و نیروهای مســتقر، واکنش های 
چهره های شناخته شده داخلی هم به حادثه ادامه داشت و علی 
لاریجانی در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: «در این لحظات، 
برای ســلامتی جناب آقای رئیسی و همراهان همه دست به دعا 
برداریم...». حســن روحانی رئیس جمهور پیشــین هم در پیامی 
برای رئیســی و هیئت همراه آرزوی ســلامتی کرد. آذری جهرمی 
نیز نوشــت: «در این شــب عزیز میلاد حضرت رضا علیه السلام، 
همه  بــا هم برای ســلامتی آقای رئیســی و همراهانشــان دعا 
کنیم. خداوند بزرگ نگاهدار ایران و مردمانش باشــد». همچنین 
سید محمد خاتمی در پیامی گفت: با نگرانی در این شرایط خاص 
کشــور ، اخبار نگران کننده در مورد سقوط بالگرد رئیس جمهور 
محترم و همراهان را پیگیری و برای ســلامت ایشان و همراهان 
دعا می کنم. با ادامه جست وجو ها برای یافتن محل فرود سخت 
هلیکوپتر، ایــن حادثه به خبر اول رســانه های دنیا تبدیل شــد.
«فــواد ایزدی» کارشــناس امور بین الملل در صداوســیما گفت: 
«جایگاه جمهوری اسلامی در دنیا طوری است که تأثیرگذار است 
و در دنیا مطرح اســت. رئیس جمهور ایران حادثه ای برای بالگرد 
ایشــان اتفاق افتاده تبدیل به خبر اول دنیا می شود. این موضوع 
برای همه کشــورها مانند ایران نیســت و رسانه های بین المللی 
واکنش گسترده ای را نشان دادند». رئیس جبهه اصلاحات هم با 
ابراز نگرانی از حادثه نوشت: «نگران و پیگیر خبر حادثه پیش آمده 
برای بالگرد حامل آقای رئیسی هستم. برای ایشان و همراهانشان 
آرزوی ســلامتی دارم». با توجه به اهمیت حادثه، فرمانده پایگاه 
ششــم  رزمی هوانیروز نیز در واکنش به اخبار امدادرسانی گفت: 
«بالگردهــای پایگاه ششــم رزمی هوانیروز تبریز مطابق دســتور 
جهت انجام عملیات امدادی در منطقه ورزقان حضور پیدا کردند. 
  ایــن بالگردها  به  همــراه گروه امدادی از ســاعات اولیه به محل 
ســانحه بالگرد کاروان همراه رئیس جمهور اعزام شد. متأسفانه 
به علت نامســاعدبودن شــرایط جوی در انجام عملیات ناموفق 
ماند». در حالی که نگرانی هــا رو به افزایش بود؛ معاون اجرائی 
رئیس جمهــور که به منطقــه رفته بود، با خبر خوشــی در قاب 
تلویزیون حاضر شــد و گفت: «در چند نوبت با یکی از سرنشینان 
هلیکوپتر و یکی از کادر هلیکوپتر ارتباط برقرار شده  است. به نظر 
می رســد حادثه سختی نبوده است. تا شعاع دوکیلومتری حادثه 

در حال پیگیری هستیم؛ امیدوارم خبر خوشی به مردم برسد».
 در ادامه اخبار ضدونقیضی از رســیدن تیــم امدادونجات به 
بالگرد حادثه دیده منتشر شــد اما در نهایت تا تنظیم این گزارش 
خبــر قطعی از آخریــن وضعیت تیــم رئیس دولت ســیزدهم 

منتشر نشد.

گزارشی از سقوط بالگرد رئیس جمهوری و جست وجوی فشرده تیم های نجات برای دستیابی به سرنوشت سرنشینان   این بالگرد

لحظات نفس گیر 
گزارش

عمویی در واکنش به گزارش سالانه 
آژانس بین المللی انرژی:

موضوعات باقی مانده 
بین ایران و آژانس 

قابل حل وفصل است

گزارش

سیـاستسیـاست

رئیسی و الهام علی اف با حضور در نقطه صفر مرزی پروژه 
سد رودخانه ارس را افتتاح کردند

ترمیم همسایگی در «قیز قلعه سی»

حشمت االله فلاحت پیشــه، رئیس پیشین کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی گفت: به دلیل 
آنکه ایران و آمریکا نتوانســتند در قالب احیای برجام تنش زدایی کنند، سیاســت  دو کشــور در حال 
حاضر جلوگیری از افزایش تنش است. چون دو طرف در منطقه ای حضور دارند که به شدت درگیر 
بحران هــای مختلفی بوده  که حداقل متحــدان دو طرف را در مقابل هم قرار داده اســت، ازاین رو 
به صــورت اضطراری، مذاکراتی را با هم انجام می دهنــد. وی در گفت وگو با ایلنا، افزود: طبیعتا در 
این مذاکرات، اصل اساســی جلوگیری از تنش است. ضمن اینکه دو طرف امتیازات متقابلی به هم 
می دهند. به عنوان مثال ایران تا حد زیادی فتیله اقدامات نظامی علیه پایگاه های آمریکایی در منطقه 
تحت عنوان اقدامات گروه های نیابتی را کاهش داد و کمک به کاهش عملیات ها کرد. طرف مقابل 
یعنی آمریکا هم نســبت به فروش نفت ایران و البته عدم انسداد بخشی از منابع مالی ایران به ویژه 
در کشــورهای منطقه مثل عراق چراغ سبز نشان داده اســت. دو طرف به این مذاکرات نیاز دارند. در 
درجه اول، این مذاکرات به نفع آمریکاســت، چون بایدن سعی می کند نقطه قوت خودش را که آن 
هــم نقطه قوت اقتصادی بوده، در انتخابات مقابل ترامپ بزرگ کند. در حال حاضر هم برنامه های 
اقتصادی بایدن پاسخ مناسبی گرفته ولی ترامپ سعی می کند نقاط ضعف سیاست خارجی بایدن را 
بزرگ کرده و به محل رقابت تزریق کند. به همین دلیل بایدن ســعی می کند با کاهش تنش با ایران، 
امتیــاز یا نقطه ضعف تازه ای در اختیار ترامپ قــرار ندهد؛ به همین دلیل این مذاکرات کوتاه مدت و 

مخفی نیست.

جلوگیری از تنش در منطقه بخشی از مذاکرات میز قرمز
فلاحت پیشــه در پاسخ به این سؤال که گفت وگوهای غیرمســتقیم ایران و آمریکا در راستای کاهش 
تنش های منطقه ای انجام می شــود یا فقط کاهش تنش میان دو دولت اســت، گفت: ایران و آمریکا 

از معدود بازیگران منطقه هســتند که به دنبال کاهش تنش و جلوگیری از گســترش جنگ فلسطین 
هســتند. وگرنه بقیه بازیگران سودشــان در تداوم این تنش است. بنابراین می بینیم، عملا دو کشوری 
که دو ســر طیف به حساب می آیند، به یک منفعت مشترک در کاهش تنش رسیده اند و به طور قطع 
بخشــی از مذاکرات مقطعی که در مکانیسم میز قرمز شــکل می گیرد، جلوگیری از تنش در منطقه 
اســت. طبیعتا این موضوع به یک راه حل پایدار منتهی نمی شــود. معتقدم که بســیاری از بازیگران 
در موضوع فلســطین، منافع خودشــان را دنبال می کنند و مردم فلسطین در این منفعت جویی هیچ 

جایگاهی ندارند.
پالس مثبت خبر مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا به بازار

فلاحت پیشه در پاسخ به این سؤال که دولت می گوید اقتصاد را به مذاکرات گره نمی زنیم اما با وجود 
عدم تأیید رسمی ادعای مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا، این مسئله تأثیر خود در بازار را گذاشته و 
شاهد ریزش قیمت ارز و پالس مثبت به بازار هستیم، چقدر احتمال دارد مذاکرات منجر به توافقات 
کوتاه مدت شود گفت: دولت مدعی بود که اقتصاد کشور را به مسائل خارجی مثل برجام و گفت وگو 
بــا آمریکا ربط نمی دهد. معتقدم عوامل مختلفی در موضوعی مثل قیمت دلار نقش دارند و شــاید 
مهم ترین عامل تأثیرگذار در قیمت دلار، خود دولت اســت. یعنی دولت ها به عنوان یک ابربازیگر، در 
بازار دلار حضور دارند و همواره از ابزار قیمت دلار بیشترین بهره را برده اند. وی افزود: به عنوان مثال 
در ماه آخر سال گذشته یعنی اسفندماه، این موضوع مطرح بود که در بودجه امسال حدود ۶۰۰ هزار 
میلیارد تومان کســری وجــود دارد. ما دیدیم از همان زمانی که موضوع کســری بودجه مطرح بود، 
افزایش روزانه قیمت دلار هم شــکل گرفت و به شــکلی در قالب نوعی بی اخلاقی اقتصادی، حتی 
برخی از محافل نزدیک به دولت، احتمال رســیدن هر دلار به ۱۰۰ هزار تومان را مطرح کردند. همین 
موضوع باعث شد که بخشی از مردم به بازار دلار حمله ور شوند و دلار گران قیمت را خریداری کنند.

جلوگیری از تنش در منطقه بخشی از مذاکرات میز قرمز است
واکنش فلاحت پیشه به مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در عمان:
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